
Contribucions
Conversa a dues bandes

Joan Girbau i Manuel Castellet
La conversa d’aquest número de la revista SCM/Notícies podria portar molts títols, des de “Con-
versa entre presidents” fins a “Anècdotes de la nostra història matemàtica”. En qualsevol cas, es
quedaria curt, i una presentació d’ells, també. Tots dos són persones polifacètiques que han tingut
una gran influència en els camins que ha recorregut la matemàtica catalana els últims 50 anys. En
particular, tots dos han estat presidents de la Societat Catalana de Matemàtiques, i els records que
desgranen a la conversa ens ajuden a entendre on som ara, mirant endins i mirant enfora, cap al
món.
En la seva mirada endarrere, parlen de com potenciar la recerca dels joves, de la pressió actual per
quantitat de publicacions, i fins i tot de si la tasca matemàtica s’ha de mesurar per la norma L2 o
la norma del suprem.
Ser testimoni d’aquesta conversa entre dos grans amics, que comparteixen amb nosaltres a cor obert
els seus records, va ser un plaer, una oportunitat més d’aprendre per continuar endavant.

Els primers temps a la universitat
Joan Girbau: Tots dos hem coincidit durant
molts anys a la Universitat Autònoma de
Barcelona (UAB), però la nostra relació ve
d’abans. Com a primer aclariment, vam fer la
carrera junts, a la Universitat de Barcelona
(UB); jo anava un curs més endavant, però
ens vèiem, així que érem amics de la carrera.
Després, vam anar al mateix departament a la
UB, al del Dr. Josep Teixidor i el Dr. Josep
Vaquer. Allà, vam ser ajudants, encarregats
de curs i tot això, de manera que la nostra

amistat ve de molt abans que tots dos anéssim
a l’Autònoma.

Manuel Castellet: Quan érem a la UB,
l’any 1969, havíem fet classe teòrica. Jo vaig
impartir Geometria Analítica en paral.lel amb
en Teixidor. Quin curs imparties, tu?

Joan: Jo, problemes de Geometria Diferencial,
però havia fet cursos d’Àlgebra Lineal a molts
alumnes, molt nombrosos.

Manuel: Compartíem despatx, i també hi
havia en Vaquer.
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Joan: Sí, en Teixidor estava recollit en un altre
despatx, en un lloc més reservat.
Manuel: Recordo que l’estiu del 69 vam anar
a aquell curs a Itàlia, a Varenna.
Joan: Al CIME.
Manuel: Això, al Corso Internazionale Mate-
matico Estivo, i d’allà vam tornar amb la idea
que ens n’havíem d’anar a Amèrica.
Joan: Uns nois acabats de sortir de la carrera,
que traiem el nas a fora, veiem una mica el
nivell, ens entra un cangueli a tots dos i diem
que hem de fotre el camp corrents... I on coi
hem d’anar? Doncs a Amèrica.
Manuel: Ens vam apuntar a l’Institut Nord-
americà, a cursos d’anglès.
Joan: Per començar ens calia saber anglès, que
no en sabíem pas, aleshores.
Manuel: La idea d’anar a Amèrica es va
convertir en... Bé, tu vas anar a París a fer el
doctorat amb en Lichnerowicz i jo vaig anar
un any més tard a Zuric a fer el doctorat amb
l’Eckmann.
Joan: Bé, abans de marxar jo a París i tu a
Zuric, en Teixidor i en Vaquer ens van posar
en contacte amb el Lichnerowicz, que feia un
curs de molt poques sessions al Collège de
France.
Manuel: Cada quinze dies, sí. Era el dimecres
a la tarda, de dues a cinc.
Joan: I per seguir aquest curs, nosaltres, que
estàvem a Barcelona com a ajudants d’en
Teixidor i en Vaquer, vam anar a París una
vegada cada quinze dies, una vegada cada un:
ens intercanviàvem. Amb això n’hi havia prou
per prendre apunts del curs i seguir-lo. Resulta
que en una d’aquestes sessions, quan vaig tornar
de París, la meva dona em va dir: “Escolta, que
t’haig de dir una cosa”. I jo “No em diguis res
que estic marejat de l’avió”. I el que m’havia de
dir la meva dona era que estava de part. Arribat
de París i corrents a la clínica de part.
Manuel: Aquesta última vegada hi havíem
anat amb avió, però les altres hi anàvem amb
tren: agafàvem una llitera el dimarts al vespre
a l’estació de França fins a París, on arribàvem
a les vuit del matí... Jo recordo que al matí
comprava discs, després de dinar anàvem a
classe i a la tarda tornàvem altra vegada. Arran
d’això vam anar al curs d’Itàlia i vam tenir la

idea d’anar a Amèrica, tot i que no hi vam
arribar a anar.

Joan: No hi vam anar, no. Va ser una resposta
de dir “Escolta, hem de fer alguna cosa”, ja
que en aquella època no es publicava res, ningú
investigava res, i quan vam treure el cap a fora
i vam veure el moviment que hi havia, vam dir
que havíem d’anar a Amèrica.

Manuel: Això era durant els anys 65 i 70,
i el nombre de publicacions dels matemàtics
catalans era gairebé inexistent.

Joan: Jo vaig anar a París, vaig fer la tesi
amb en Lichnerowicz, però la vaig llegir aquí
amb en Vaquer. Immediatament em va cridar
en Vicent Gandia, llavors rector de l’Autònoma,
perquè hi anés. M’hi vaig incorporar l’any 72,
per al curs 72-73. Els únics doctors que hi
havia aquell curs érem el Carles Perelló i jo.
Hi havia en Julià Cufí, que hi era des de
l’inici de l’Autònoma, i va ser doctor un any
més tard. Quan jo vaig arribar, només érem
dos doctors en matemàtiques i ens van con-
tractar d’agregats interins. La figura d’agregat
d’aleshores és una cosa que ara no existeix;
era un càrrec molt alt, una mica per sota de
catedràtic, i es passava d’agregat a catedràtic
no per cap oposició sinó per un concurs de
mèrits. Així doncs, agregat era molt. Érem els
dos únics doctors, contractats d’agregat, i tota
la feina per fer. Tota una carrera per als nostres
nois, molta responsabilitat, però també molta
il.lusió.

Manuel: Jo hi vaig arribar el Nadal del 75,
ja que vaig fer unes oposicions d’agregat a
Madrid el setembre, o alguna cosa així, del
75. Vaig prendre possessió d’això de “profesor
agregado” del “Ministerio de Educación” al
consolat de Zuric. Era allà i pensava que per
prendre possessió no valia pas la pena tornar.
I quan vaig venir abans de Nadal i vaig anar a
l’Autònoma, entre el senyor rector i el senyor
degà em van convèncer que era millor si no
tornava fins a l’estiu. De fet, vaig estar-me fins
al mes de juny o juliol a Zuric, perquè resulta
que si jo m’incorporava a l’Autònoma, havien
de fer fora algú, i si m’estava allà jo cobrava com
un suís, i ja m’estava bé. Recordo que, a més
d’en Cufí, també hi havia en Joan Cerdà.

Joan: En Cerdà va venir després de mi, i tu
encara més tard, sí.
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Manuel: Van ser anys molt interessants,
aquests primers anys a l’Autònoma, perquè hi
havia tan poca cosa regulada que es podia fer
de tot.

Joan: Exacte.

Manuel: Si tenies interès, es podia fer de tot.
Recordo que aquests primers anys sentíem par-
lar que hi havia gent que tenia una “assessora”,
que no sabíem què era. La Secció ens va enviar
a la Pilar Bayer i a mi a Madrid per investigar
què era això, i bé, eren els ajuts del Ministeri.
A conseqüència d’aquest viatge, l’any següent
el grup d’anàlisi va tenir una assessora.

Joan: Repassant ara aquests primers anys de
l’Autònoma, destacaria dues coses completa-
ment diferents. La primera cosa la vam heretar
dels que hi havia abans que nosaltres, en
Cufí i d’altres, que estaven contractats a una
categoria d’adjunt, em sembla; era una cosa
fantàstica que vam mantenir: les assignatu-
res dels primers cursos no pertanyien a cap
àrea concreta, i tothom podia fer assignatures
de tot, i això és una cosa que sempre he
trobat meravellosa. He pogut impartir cursos
d’estadística sense estar confinat sempre a la
geometria o a la topologia. Això era una cosa
superpositiva que vam heretar de l’Autònoma,
dels que ja hi eren abans, però que nosaltres
vam mantenir amb molt d’interès. L’altra cosa
d’aquells primers anys, que no té res a veure
amb l’anterior, són les converses que teníem
amb en Perelló sobre tot; sobre tot vol dir sobre
les matemàtiques.

Ara us explico una teoria que vam anar co-
mentant molt al llarg dels anys: com s’ha de
mesurar un matemàtic? S’ha de mesurar per
la norma L2, que vol dir integrar al llarg de
totes les seves obres, o s’ha de mesurar per la
norma del suprem, la norma infinit?

I estàvem tots dos d’acord que s’havia de
mesurar amb la norma del suprem. Home, hi
ha casos molt paradigmàtics, és clar: si mesu-
res l’Évariste Galois per la norma L2, doncs
tindries un molt mal resultat; si la mesures
per la norma del suprem, és un dels millors
matemàtics del segle XIX. I el mateix passa
amb totes les coses creatives. De fet, si mesures
Mozart, tant és mesurar-lo amb la norma L2
com la norma del suprem, és a dalt de tot.
Però si vols mesurar Bizet, l’autor de Carmen,

doncs per la norma L2 trauria un mal resultat,
però per la norma del suprem va fer una òpera
que es representa cada any a tot arreu del món.
Sembla que me n’he anat per les branques, però
això està molt relacionat amb aquesta falsa
idea dels matemàtics que comencen a fer molts
treballs. Això de dir “Aquesta persona té tants
treballs...”, doncs és igual si en té 10 o 100, el
que compta és la qualitat, perquè seràs jutjat
per la norma del suprem, no per la L2. I amb
en Perelló vam tenir aquesta conversa al llarg
de tota la nostra relació.

Joan Girbau, explicant

Manuel: Aquest criteri de la qualitat, que val
més fer una cosa ben feta que moltes que no
estiguin tan ben fetes, el vam fer servir. Quan
jo vaig arribar a l’Autònoma, hi havia un cert
volum de professors que no eren joves, que
no havien fet el doctorat i que no semblava
que l’anessin a fer. Vam fer una política de
potenciar els joves que estaven fent el doctorat
reduint-los el nombre de classes, perquè es
poguessin concentrar en la tesi, o de donar
premi al que publicava un treball. Coses com
aquestes van fer pujar la generació de després
de nosaltres, els que són 10 anys més joves, i va
donar molt bon resultat.
Joan: És veritat, i tant, i tant.
Manuel: En aquell moment, si no recordo
malament, els que eren ajudants feien vuit ho-
res de classe, cobraven una misèria i d’incentius
no en tenien. Si acabaven fent el doctorat, ales-
hores havien d’anar a una oposició a Madrid,
i ves a saber on els tocaria anar, ja que eren
oposicions al cos d’adjunts, no eren a una plaça
concreta, i a veure on et tocava. Vam estimular-
los a còpia de reduir-los hores de classe, donar-
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los importància al departament, que no fóssim
només els catedràtics els que ho coíem tot, i
d’estimular-los a la qualitat, a fer una bona
tesi.

Joan: A l’Autònoma, des de l’inici, la qualitat
de les tesis sempre ha sigut molt alta.

Manuel: Sí. També va tenir una part molt
dura, perquè uns quants dels que hi havia abans
van marxar de l’Autònoma, però crec que el
resultat va anar bé. Ara, la impressió que jo
tinc és que, actualment, tot i acabar la tesi,
tenir una plaça és difícil: has de fer un postdoc,
després has de fer un segon postdoc més postdoc
que el primer i d’aquí fins que acabes tenint una
plaça costa molt.

Joan: És clar, la carrera universitària està
estandarditzada i la gent a tots els nivells està
perseguida per la quantitat de publicacions; si
no publiques, malament, ho perds tot. És una
pressió molt difícil d’eludir, però com a mínim
cal que un cregui que el que compta és fer
treball de qualitat i que no es deixi arrossegar
per “Aquest any has fet tres treballs”.

L’IEC, la Secció i la SCM
Manuel: Hem coincidit molts anys també a
l’Institut d’Estudis Catalans. Als anys 70 va
ser quan vaig entrar com a membre de l’IEC,
concretament l’any 78.

Joan: Jo, de membre de l’IEC, bastant més
tard, el 90.

Manuel: En aquell temps a l’institut només hi
havia set membres a cada secció i bastants d’ells
tenien 70 o 80 anys. Al llarg d’aquelles reunions
em deia a mi mateix: «I tu què hi pintes, aquí?».
Hi havia un senyor vell que anava llegint tot
de morts, necrològiques de gent. Llavors vam
començar a entrar en contacte amb la Secció
de Matemàtiques de la Societat Catalana de
Ciències Físiques, Químiques i Matemàtiques,
que aquells anys era presidida per l’Eduard
Bonet. Un dia, el 1978, ens van convocar a
una reunió. Recordo que hi eres tu i en Bonet,
en Teixidor, en Vaquer, en Pla... unes 16
persones. En Bonet va plantejar que deixava la
presidència i hi va haver una votació. Vaig sortir
jo com a president, i tu i el Manel Udina, com a
vocals. Després tu vas fer de secretari, l’Udina
ho va deixar, va entrar l’Eduard Recasens, i

nosaltres tres vam constituir la nova junta de
la societat.

Manuel Castellet i Joan Girbau, conversant

Joan: El 78 vam fer moltes coses, moltes coses,
perquè eres un president amb molta vitalitat.
Em refereixo a conferències, però també a
activitats per a professors de secundària.
Manuel: Hem de reconèixer una cosa, Joan: la
Societat Catalana de Ciències Físiques Quími-
ques i Matemàtiques havia estat creada l’any
1932; amb la guerra no va morir, però va estar
com adormida, diguem-ne. L’any 1959 va haver-
hi un intent de ressuscitar-la i van organitzar
alguns actes, no molts, però alguns. Saps qui
en va ser el primer president, oi?
Joan: Just abans de venir ho he estat mirant.
El primer president de la Secció de Mate-
màtiques de la Societat Catalana de Ciències
Físiques Químiques i Matemàtiques després de
la guerra va ser en Ferran Sunyer, des del
1959 fins al 1967. El 1968 va entrar en Joan
Casulleres, i després va venir en Josep Vaquer,
a partir del 1972; després l’Eduard Bonet, fins
que el vam substituir nosaltres el 1978.
Manuel: Aquells primers anys van ser molt
atrafegats de fer coses.
Joan: No, no, molt bé. Abans aquesta societat
feia molt pocs actes, i vam dir “Això ha de
canviar totalment”.

La SCM de cara al món
Manuel: Abans la societat no tenia control
dels socis, i no cobrava quotes, ja que s’havien
perdut les dades. La idea era incrementar els
socis; per tant, calia incrementar les activitats
i també facilitar contactes amb societats ma-
temàtiques estrangeres. Vam establir convenis
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de reciprocitat amb la Societat Americana de
Matemàtiques (AMS), amb la Real Sociedad
Matemática Española (RSME), amb la Societat
Matemàtica Suïssa i també amb l’alemanya, de
manera que si pagaves la quota de soci de l’una,
pagaves la meitat de la quota de l’altra. Això
servia perquè nosaltres ens féssim socis de les
altres per menys preu. Pocs dels altres es feien
socis de la nostra, però això donava vida.

Joan: Era adonar-se que la societat havia de
tenir contactes internacionals.

Manuel: Vam fer un butlletí, quan l’any 78 no
hi havia ordinadors. Era fet a màquina.

Joan: Amb màquina d’escriure, amb unes
boletes que feien els signes.

Manuel: Al butlletí, li vam posar el número 0,
i el vam enviar per correu a 600 professors de
matemàtiques de les universitats i els instituts.
Durant aquells anys el nombre de socis —l’altre
dia ho mirava— va pujar de 16 a 400.

Joan: No és tan diferent d’ara: en tenim
800.

Manuel: Hi va haver una cosa que ens va
donar molta presència, no només a Catalunya,
sinó també fora. La Real Sociedad Matemática
Española organitzava anualment unes trobades
hispanolusitanes, i nosaltres vam demanar d’or-
ganitzar la de l’any 1980. Encara no feia dos
anys que hi érem, i vam organitzar les setenes
Jornades Matemàtiques Hispanolusitanes, que
es van fer a Sant Feliu de Guíxols.

Joan: Oi tant.

Manuel: Ho vam fer tot en català, castellà i
portuguès. I vam tenir la xamba que el dia de la
inauguració va venir el conseller Joan Guitart,
i al discurs va parlar en català, en castellà i en
portuguès perquè havia estat vivint al Brasil.
Va ser un congrés de 300 persones.

Joan: Molt bé, molt bé. Recordo tots aquells
actes i les conferències, moltes conferènci-
es.

Manuel: També vam organitzar un cicle de
conferències, que es van publicar en un llibre
que encara es pot trobar a l’institut, titulat El
desenvolupament de les matemàtiques al segle
XIX.

Joan: Tots hi vam col.laborar.

Manuel: Sí, tu vas parlar de la geometria di-
ferencial, en Pere Menal va parlar de l’àlgebra.
Vam convidar en José María Montesinos perquè
parlés de la topologia de baixes dimensions.
De cara a l’ensenyament a secundària, vam
organitzar una jornada a Montserrat pel tema
del Curs d’Orientació Universitària (COU).
Després, el 1981 vam fer una trobada de dos
dies, dissabte i diumenge, a Sant Feliu de Guí-
xols, sobre l’ensenyament de les matemàtiques
i la formació del professorat. Va acollir 150
persones i vam fer un document de conclusions
d’unes 10 o 15 pàgines que vam presentar a la
Generalitat.
Joan: Si em permets l’incís, la SCM, que abans
del 78 era una cosa merament institucional,
va passar a organitzar actes multitudinaris,
perquè, és clar, un acte sobre matemàtiques de
150 persones és multitudinari; doncs vet aquí el
canvi.
Manuel: Era un canvi important, però segu-
rament va ser fàcil perquè els últims anys no
hi havia hagut res. Vaig ser president fins al
1982.
Joan: Després va venir en Julià Cufí, quatre
anys; després jo, també quatre anys, del 1986 al
1990. Més endavant, en Josep Vaquer, i després,
en Sebastià Xambó... No faig la llista completa,
que ja és una època més recent.
Manuel: A veure, recordes una cosa? En algun
moment, quan tu eres president, la Societat
Catalana de Ciències Físiques Químiques i
Matemàtiques es va dividir i la Secció de
Matemàtiques es va transformar en la Societat
Catalana de Matemàtiques.
Joan: Això mateix. Va ser el 87, em sem-
bla.
Manuel: L’any 90 es va crear la Societat
Matemàtica Europea i la Societat Catalana de
Matemàtiques va ser de les primeres a entrar-
hi. No sé si vas ser tu o en Vaquer, que vau dir
que s’hi havia d’entrar aviat ja que, si no, els
espanyols no ens hi deixarien ser, oi?
Joan: Sí. Des de llavors hem estat membres
d’igual dret que qualsevol altra societat esta-
tal.
Manuel: És important que parlem del Congrés
Europeu, quan en Xambó era president. Acon-
seguir que Barcelona fos la seu del congrés va
ser molt sofisticat.
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Joan: Sí, sí.
Manuel: S’havia de decidir en unes reunions
prèvies, en un congrés que es feia a Budapest,
on hi havia una votació per decidir on es feia.
En Xambó hi anava com a president de la
societat, i jo hi anava com a membre individual,
a títol personal. No sé si algú més d’aquí
Catalunya, potser en Carles Casacuberta, però
no n’estic segur. A l’ordre del dia hi havia dos
punts consecutius: l’un era l’expulsió de la Real
Sociedad Matemática Española i el següent era
la designació de la seu de l’any 2000. Vam
haver de fer uns equilibris sorprenents, perquè
la RSME no pagava la quota, ja que estava com
morta.
Joan: No pagava la quota, exacte.
Manuel: Però tenia un presidente, en José
Manuel Aroca, de Valladolid. No recordo si en
Xambó o jo li vam demanar que, com a presi-
dent de la RSME, escrivís en favor de la SCM
perquè Barcelona fos escollida la seu del congrés
de l’any 2000. Va resultar que quan s’havia de
decidir si es feia a Barcelona, a Bristol o a
Dinamarca, no recordo exactament els llocs, va
sortir un francès, en Max Karoubi, que va dir:
“Ha de ser a Barcelona, perquè si són capaços
de tenir una carta d’una societat que gairebé
no existeix, s’ha de fer a Barcelona”.
Joan: Molt bé! [aplaudeix]
Manuel: El congrés europeu va ser un èxit...
Si les Olimpíades van fer famosa la ciutat cata-
lana, el 3r Congrés Europeu de Matemàtiques
ens va presentar al món!
Joan: Va ser un acte meravellós.

La recerca matemàtica a Catalunya
Manuel: Al tombant del segle, es van fer
uns reports sobre la recerca en totes les àrees
universitàries, coordinats per l’IEC. Em sembla
que eren del 90 al 95, del 96 al 2000 i del 2001
al 2005.
Joan: Oi tant, jo en vaig fer un, de report
d’aquests. Però fixa’t, tu, quins col.laboradors
em vaig buscar, que no té mèrit que sortís un
report bo: en Joaquim Bruna i la Marta Sanz,
que hi van fer molta feina.
Manuel: Aquests reports es feien per períodes
de cinc anys; se’n van fer tres. Jo vaig participar
en el tercer, amb la Margarida Mitjana, en

Joan del Castillo i en Xavier Jarque. En tots
aquests reports, la situació de les matemàtiques
a Catalunya sortia bé, competitiva.

Joan: Competitiva, sí.

Manuel: Competitiva amb altres països d’Eu-
ropa, sobretot si tenies en compte la massa de
població, i sortia sempre superior a Espanya.
Jo ara no sé com deu estar.

Joan: Jo també he perdut el compte, però sí
que és veritat, això. I aquests reports els fèiem
amb unes dades completament objectives. No es
podia manipular res, no. Potser també hi havia
ajudat que es va crear el Centre de Recerca
Matemàtica (CRM). És una institució que se
la va inventar en Manuel Castellet, aquest amb
qui ara estem parlant. És una invenció total
i personal seva. Sabeu el que costa en una
societat tan institucionalitzada com la nostra
crear un centre de cap i de nou? Primer va
ser un centre de l’IEC, i després, per buscar
més recursos, va passar a ser de la Generalitat,
compartit amb l’IEC.

Manuel: Això va començar l’any 84. Jo era
membre de l’IEC, anava a reunions d’aquestes
que no sé què hi pintava, i bé, hi havia alguns
recursos econòmics. Llavors l’IEC va ajudar
molt, sobretot el senyor Dr. Teixidor, que
imposava molt, però va ajudar molt, també.
L’any 84 aquí érem més pobres del que som
ara, i era difícil que la gent sortís a l’estranger,
per tant era bo portar matemàtics estrangers
que ens interessessin a treballar aquí. No per
fer-hi una conferència, sinó que vinguessin un
mes, o dos, o tres, o tot un any.

Joan: Sí, per fer-hi una estada, un període de
temps.

Manuel Castellet, explicant
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Manuel: Em sembla que només va ser el
primer any que els recursos van sortir de
l’IEC, o potser també el segon; després hi
havia recursos del Consell Interdepartamental
de Recerca i innovació Tecnològica (CIRIT) i
una font de recursos meravellosa que va ser
de l’Estat espanyol. He de confessar una cosa,
perquè d’això segurament el responsable en
sigui jo, si mai m’han de jutjar: el CRM va
establir que els idiomes de funcionament eren
el català i l’anglès, i que tots els matemàtics
del món els consideraríem amics nostres. Amb
això vull dir que mai vam fer una consideració
especial per als matemàtics espanyols, però
tampoc en contra; si un matemàtic espanyol
volia col.laborar, doncs igual que un de francès
com un de xinès. Però, en canvi, com que
nosaltres pagàvem impostos a l’Estat espanyol,
com més quartos els traguéssim per ajudar aquí,
més interessant era. A partir de finals dels
90 vingueren diners europeus, en van arribar
bastants. Crec que va ajudar una mica al
reforçament de les matemàtiques aquí.

Joan: I tant. Jo, a en Manuel Castellet li dono
molt mèrit. Cadascú té les qualitats que té; en
Manuel té una qualitat innata, que és la de
saber a qui ha d’anar a veure per obtenir no
diners, sinó altres coses; se sap moure molt bé.
Això és una qualitat innata que té, i que altra
gent, com per exemple jo, no tenim.

Manuel: Un dia a casa del meu fill gran em va
dir: “Escolta, pare, tu que obtens tants diners
per al CRM i per a tot això, per què no els
aconsegueixes per a casa?”.

Joan: [Riu]

Manuel: Eren coses diferents, no? Però el
CRM va perillar l’any 97 perquè vaig tenir
una pressió forta de Madrid perquè “creásemos
el Centro de Investigación Matemática de Es-
paña” i em van fer una proposta seriosa o mig
seriosa, però ells tenien un esquema. Però no-
més de veure l’esquema del pressupost, ja vaig
dir-me: “Manuel, això no funcionarà”.

Joan: [Riu]

Manuel: L’esquema començava parlant del
director, el subdirector, el gerente (com li
deien), l’administrativo, el conserge, no sé què
més, i allò sumava una quantitat tan gran de
diners, que vaig dir: “Escolti’m, quan hagin

pagat a tota aquesta gent, ja no quedarà res
per a les matemàtiques!”.
[Tots dos riuen]
Manuel: Van perseguir-ho sempre, fins que en
van aconseguir un, em sembla que va ser l’any
2005 o així.

Rellotges de sol i algunes aficions
Joan: El fet de voler aplicar les matemàtiques
en coses immediates em va portar als rellotges
de sol; és una aplicació immediata dels coneixe-
ments matemàtics. El que passa és que quan
un matemàtic (no jo, sinó qualsevol) es fica
en alguna cosa, va burxant, burxant, burxant
fins a arribar al final, ja que nosaltres, si no ho
entenem tot a la perfecció, no entenem res; un
petit detall et pot enviar una demostració a fer
punyetes. Estem acostumats a treballar molt
seriosament i estudiar els temes fins al final.
Em vaig ficar amb els rellotges de sol, i n’he fet
uns quants, però sempre mirant d’arribar fins al
final, la màxima perfecció, etcètera. L’altra cosa
són aficions... com la música. Molts matemàtics
són aficionats a la música, i molt més que jo, per
exemple, la Pilar Bayer.
Manuel: De la música en recordo una anèc-
dota, de quan jo era a Suïssa fent la tesi. Vau
aparèixer tu i la Montserrat, la teva dona, per
comprar una cosa de la casa Revox.
Joan: Vam anar a Suïssa a comprar un mag-
netòfon, l’últim model, així d’alta tecnologia,
marca Revox, que aquí a Catalunya valia 70.000
pessetes, una bestialitat i allà era a meitat
de preu o menys, i bé, la factura és a nom
teu!
Manuel: Jo recordo que, amb aquest Revox,
et va agafar aquella afició que tocaves la flauta
i anaves gravant, amb aquells discs de Minus
one, que hi havia tota l’orquestra menys la
flauta..
Joan: Bé, és que cadascú té les seves dèries i
això.
Manuel: En aquest món hi ha gent normal,
gent bona i gent genial, i tu ets en aquesta
categoria.
Joan: Carai! Això esborra-ho! [riu]
Manuel: Perquè a mi em meravellava que
hi va haver una època que cada estiu, quan
tornaves de les vacances d’estiu, tornaves amb
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una dèria... Un any van ser coses d’astronomia,
després va ser l’estadística... i després, això
dels rellotges de sol. Cada any tornaves amb
una cosa que havies treballat a l’estiu fins a la
profunditat màxima de l’oceà, allà a baix de
tot.
Joan: Jo estic convençut que un matemàtic
qualsevol, que ha fet investigació, està acostu-
mat a arribar fins al final de les coses. Un petit
detall t’envia a la merda tot el que has fet, tot
el treball; per tant, estàs acostumat a aguantar
fins al final, i això es nota, es nota.
Manuel: També porta alguns maldecaps, a la
vida. Jo, que des que m’he jubilat m’he dedicat
a fer una mica d’història, sempre penso que als
historiadors un mínim de rigor matemàtic els

aniria bé. De fet, penso que estaria molt bé
que la societat en general tingués una mica del
rigor matemàtic, per a qualsevol aspecte de la
vida.

Joan: De totes maneres, la percepció de la
societat vers els matemàtics jo trobo que ha
canviat positivament, molt, des que érem joves
fins ara. Potser ara costa que als diaris es
parli de matemàtiques, però la gent ens té
respecte. Quan dius “matemàtic”, la gent diu
“hòstia”!

Manuel: Als anys 70 eres una rara avis.

Joan: Oi tant, als anys 70, matemàtic, es
deien “de ciències exactes”, imagina’t. Això ha
canviat, ha canviat positivament.

Carles Romero, in memoriam

El desembre del 2021 va morir en Carles
Romero i Chesa, un gran col.laborador al llarg
dels números d’aquesta revista.

Una gran pèrdua per a tots els que l’estimaven
i també per als que, en molts casos sense ser-ne
conscients, s’han vist enriquits per tot allò que
va sembrar i conrear.

Com veureu en aquestes pàgines, el ventall és
ampli i prolífic. Ens deixa un bon llegat.

En record d’en Carles Romero
Lluís Almor, Company de l’institut i de la comissió Cangur

Quan hem d’escriure sobre algú que ens ha
deixat —massa gent, darrerament—, solem
recordar el primer cop que ens vam trobar. En
el meu cas, el primer mínim relatiu de distància,
del qual hi va haver constància a posteriori va
ser l’any 1976 al pavelló de Molins de Rei. Jo
jugava a handbol i ell va acompanyar a veure
el partit la que més tard va ser la mare del
seu fill David i que jugava a l’equip femení
del Molins. Era un partit important, amb el
pavelló ple de gom a gom, i per això més tard
ho vam recordar. Cal dir que no hi va haver cap
contacte excepte la seva visió com a espectador.

En Carles ja devia ser professor de l’Institut
Lluís de Recasens d’aquesta vila.

Però el primer (de molts) mínim absolut de
distància es va produir quan va arribar, l’any
1983, com a catedràtic de Matemàtiques a
l’Institut Manuel Blancafort de la Garriga, on
jo ja treballava. Va ser un canvi radical i
revolucionari en la manera de treballar; vaig
aprendre’n tant! Tenia una manera especial
de veure les matemàtiques i per a mi el més
important era que ho compartia tot; amb els
companys, amb els alumnes, amb la societat.
Considerava que la seva producció era pública
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